
teatrale 
ne predea limba română. Începând cu 
anul al treilea ni s-a permis să vorbim 
doar româneşte. 
Anatol Durbală (actor, absolvent 
MHAT, 1 992): Cum mă descurc cu 7 5 $  
pe lună? Acesta-i realismul fantastic pe 
care Încerc să-/ descopăr acum şi În 
teatru. Până la urmă, arta este ceva 
intim, ceva ce aparţine fiecăruia, ase
meni religiei. Iar sărăcia nu Înseamnă 
nimic. 

Cine suntem 
şi Încotro 

ne Îndreptăm? 
L-am întrebat pe Anatol Durbală cum 
se face de vorbeşte atât de bine 
româneşte. 
Adevărat? Totuşi, problema esenţială 
o constituie faptul că noi, aici, nu vor
bim nici o limbă la modul desăvârşit. Vi 
se pare că ceea ce auziţi pe stradă e 
limba rusă? Vă Înşelaţi. Nici măcar rusa 
nu e curată, cum nu e nici româna. 
Aceasta e drama pe care o trăim la 
Chişinău şi pe care va trebui, Într-o zi, 
s-o punem În discuţie. Cine suntem şi 
către ce ne Îndreptăm? Respect teatrul 
românesc de dincolo, dar deocamdată 
nu intenţionez să părăsesc Chişinăul. 
Aparţin acestui loc, mi-am dat seama 
de asta, mai ales după ce m-am Întors 
din America. Trăind propria noastră 

realitate, nu avem voie să mimăm. 
Trebuie să facem teatru "de-adevă
rate/ea'� să arătăm tuturor că suntem 
aici, că avem propriile noastre nelinişti, 
propriile noastre dorinţe. 

Cum s-a colaborat cu un regizor 
român? 
De fapt, întrebarea îi subînţelegea şi 
pe ceila lţi doi membri ai  echipei: 
Anca Pâslaru (scenograf) şi George 
Marcu (compozitor). Tnsă cu ei lu
crurile au fost mai simple: George 
Marcu, fermecător ca întotdeauna, i-a 
supus repede pe actorii moldoveni 
cu vorbe dulci şi muzică frumoasă, iar 
Anca Pâslaru, ubicuă, aşa cum se 
întâmplă să fie de câte ori lucrează cu 
patimă la o scenografie, i-a obişnuit 
repede cu sâcâiala ei simpatică, ca 
atunci când susţine morţiş că un nas
ture mic, roşu e mai important decât 
unul  mijlociu, a lbastru. Numai cu 
Mihai Lungea nu pare să se fi compli
cat lucrurile, căci: 
lgor Caras (actor, absolvent MHAT, 
1 992): Sincer? Am vrut să refuz rolul. 
Mi-am zis eu: una ar fi să lucrez cu 
Purcărete şi alta, cu Lungeanu. Ne-am 
şi certat, la Început. Ştiţi cum e: are o 
sută de idei fixe şi nu renunţă la nici 
una. Acum pot să vă spun că m-am 
Îndrăgostit de el din clipa când am 
găsit o limbă comună. Deşi şcoala 
românească de teatru diferă enorm de 

cea rusească, nu Înseamnă că respec
tul pentru teatru e altfel. Iar Mihai mi-a 
spus aşa: "Rolul acesta este mintea 
mea, dar are nevoie de sufletul tău 
pentru a exista". M-a cucerit definitiv. 
Angela Ciobanu (actriţă, absolventă 
MHA D: La Început ne copleşea cu prea 
multe informaţii. Nu ne lăsa timp să 
filtrăm cele aflate. Ne-am obişnuit greu 
cu asemenea modalitate de lucru. Eu 
aveam un rolişor mic de tot. Nici nu 
ştiam ce puteam face cu el. Despre 
ceea ce urma să joc vorbeam cu Mihai 
Lungea nu pe unde apucam, la cabină, 
pe culoare. Până m-a făcut să desco
păr că personajul meu nu e o prosti
tuată, ci o femeie generoasă, iubitoare, 
cu un suflet imens ascuns sub farduri 
de doi bani, sub o perucă şi un costum 
caraghioase. 
Angela Cărăuş: M-a impresionat, În 
mod deosebit, rigoarea cu care a lucrat, 
dorinţa lui expresă ca noi să rostim cât 
mai corect româneşte replicile, să-i 
urmăm toate indicaţiile. Ne simţeam cu 
toţii ca pe vremea studenţiei. 

in loc de epilog 
Nu pot să nu amintesc faptul că săli le 
teatrului sunt totdeauna pline, multe 
dintre spectacolele Naţionalului ju
cându-se ani de zile. 

Marinela Ţepuş 

s p re re nta b i l iza re 
Hotul a cu doi-trei ani. .. Lângă 

firma minusculă ş i  modestă a Agenţiei de bi lete a 
Teatrulu i  de Stat din Oradea, aflată în pl in centrul 

oraşului, într-unul din cele mai bune vaduri comerciale, 
a apărut firma unei cosmeticiene. Peste puţină vreme, 
chiar în Agenţia de bi lete au apărut, spre indignarea 
mea (nu şi a celor care aveau o răspundere directă), 
nişte galantare cu becuri, l iţe, bateri i .  Erau supăraţi foc 
şi organizatorii de spectacole ai teatrului şi ai filar
monicii, înghesuiţi penibi l  într-un colţ şi neştiind nicio
dată dacă cei care le trec pragul sunt interesaţi de con
certe, de spectacole sau doar vor să cumpere un bec .de 
60 de waţi. Conducerea instituţiei explica tuturor că aici 
e vorba de bani, de o chirie "grasă" şi că de banii pentru 
producţie ea trebuie să facă rost, aşa că noi să ne vedem 
de treburile noastre. 
Şi, iată, blestemata zi în care Agenţia a fost pur şi sim
plu dată pe uşă afară n-a întârziat să vină. în locul 

panourilor cu afişe vedem acum reclame de bluziţe, 
chi loţei, şosete, sutiene ... 
Tare aş vrea să aflu cine a avut "pile" atât de puternice încât 
să scoată din funcţie o Agenţie teatrală de bi lete, care se 
afla acolo de vreo 30 de ani. 
Nu ştiu câţi bani s-au câştigat prin transformarea Agenţiei 
în butic, dar e sigur că două instituţii culturale importante, 
cele mai importante din oraş, au pierdut posibilitatea de 
a-şi anunţa elegant, prin afişe şi fotografii bine expuse, pre
mierele şi celelalte reprezentaţii . 
Şi mă gândesc cu groază dacă nu cumva vreun investitor 
şi-a pus ochii şi pe impunătoarea clădire a teatrului, 
văzând în ea frumoase posibilităţi de câştig. Căci despre 
rentabilizare e vorba ... 
Pe când scriu aceste rânduri, cineva, la radio, anunţă că ne 
aflăm în .Luna pădurii". Sau n-am auzit eu bine? O fi 
"Lumea pădurii" ... 

Elisabeta Pop 


